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Kövér László: a Trianonból kivezető magyar út és az Európa Trianonját elkerülő 

út ugyanazzal a lépéssel kezdődik 
2023. szeptember 22. – MTI, hirado.hu, Origo.hu, Index.hu, Magyar Nemzet, HírTV, Magyar 

Hírlap, Mandiner, Demokrata, Magyar Hírlap 

A Trianonból kivezető magyar út és Európa saját Trianonját elkerülő útja ugyanazzal a lépéssel 

kezdődik, ezt a nemzeti identitáshoz való jog emberi jogként való elismerése, valamint az 

államok általi kölcsönös és érdemi szavatolása jelenti - jelentette ki az Országgyűlés elnöke 

pénteken Várpalotán, a Trianon Múzeum újranyitási ünnepségén. Kövér László azt mondta: 

ezt javasolta a magyar Országgyűlés 2020. június 4-én elfogadott határozatával minden 

európai államnak és nemzetnek. Ez a lépés azt biztosíthatja az európai emberek számára, hogy 

elődeik anyanyelvét, kultúráját és szülőföldjük otthonosságát szabadon megörökölhessék, és 

szabadon tovább is adhassák utódaiknak - fogalmazott a házelnök. Kövér László hangsúlyozta: 

a nemzeti identitáshoz való jog az általános emberi méltóság védelmének egyik 

nélkülözhetetlen eszköze, amely nemcsak a Kárpát-medencében, hanem a Balkántól a Donyec-

medencén át a Kaukázusig mindenhol erősítheti a békét, biztonságot és stabilitást. A nemzeti 

identitáshoz való jog lehet a sarokköve a napjainkra tragikusan utat és célt tévesztett Európai 

Unió újjáépítésének is - tette hozzá. 

 

Csák János: ahol a világon magyarok élnek, ott támogatjuk és támogatni fogjuk a 

magyar kultúrát 
2023. szeptember 23. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, 444, Karpat.in.ua, Kárpátalja.ma, 

karpataljalap.net, ma7.sk, szekelyfold.ma, KISZo.net 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola tanévnyitóján Csák János kulturális és 

innovációs miniszter kijelentette: Magyarország támogatja és támogatni fogja a kultúrát és a 

kultúrát átadó intézményeket "mindenütt, ahol a világon magyarok élnek". A hagyományosan 

a beregszászi református templomban megtartott tanévnyitó ünnepségen Csernicskó István, a 

főiskola rektora kijelentette: bizakodva tekint a jövőbe, hiszen a kárpátaljai magyar iskolák, 

szakiskolák központi tanévnyitóin mindenütt megtelt Isten háza. A háború ellenére a főiskola 

népszerűsége töretlen a kárpátaljai fiatalok körében, fejlődése pedig a magyar kormányzati 

támogatásnak köszönhetően töretlen. Az idei felvételi időszakban 1086-an jelentkeztek a 

főiskolára, közülük a különböző szakokon 523-an kezdhették meg a tanulmányaikat, a 

hallgatók összlétszáma pedig 1371 fő - állapította meg Csernicskó István. Csák János 

beszédében Babits Mihályt idézve úgy fogalmazott, hogy az Isten, család, haza az a "szellemi 

jelenség, lelki örökség az, amit tovább akarunk vinni". A magyar kormány támogatja és 

támogatni fogja "a kultúrát átadó intézményeket, a magyar családokat, magyar iskolákat és 

egyetemeket, és az egyházainkat". 
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Gulyás Gergely: Magyarország támogatja a kárpátaljai magyarság alapvető 

jogainak biztosítását, a nyelvhasználati jogaik visszaszerzését 
2023. szeptember 24. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Mandiner, HírTV, PestiSrácok.hu, 

Ma.hu, Kárpátalja.ma 

Magyarország támogatja Kárpátalját, támogatja az itt élőket, "támogatja a kárpátaljai 

magyarságot, az alapvető jogaik biztosítását, a nyelvhasználati jogaik visszaszerzését" - mondta 

a Matias Corvinus Collegium (MCC) Beregszászi Képzési Központjának évnyitóján Gulyás 

Gergely Miniszterelnökséget vezető miniszter vasárnap. Az MCC új beregszászi képzési 

központjában tartott évnyitón ünnepségen Gulyás Gergely megköszönte Volodimir Mikita 

kárpátaljai kormányzónak, hogy eljött az eseményre, ezzel is megmutatva, hogy "a magyarok 

és az ukránok közötti együttműködés milyen fontos egy ilyen nehéz időszakban". A magyar 

nemzetrészek közül a kárpátaljai közösség van a legnehezebb helyzetben. Magyarország 

támogatja Kárpátalját, "mindig, mindenkor és mindenhol támogatja az itt élőket, támogatja a 

kárpátaljai magyarságot, az alapvetői jogaik biztosítását, a nyelvhasználati jogaik 

visszaszerzését" - fogalmazott. Gulyás Gergely köszönetet mondott mindazoknak, akik 

lehetővé tették, hogy az intézmény és a képzési központ új épülete megnyithassa kapuit.     

Magyarország elítéli az orosz agressziót, elítéli a háború elindításának és területi épségének 

megsértését szögezte le a miniszter. Emlékeztetett arra, hogy a háború kitörése óta folyamatos 

Ukrajna, ezen belül megkülönböztetetten Kárpátalja anyagi támogatása.      

 

Potápi Árpád János: az anyanyelvi oktatásnak megtartó ereje van 
2023. szeptember 23. – MTI, hirek.sk, Magyar Nemzet, hirado.hu, Kárpátalja.ma, felvidek.ma, 

ma7.sk, Karpatinfo.net 

Az anyanyelvi oktatásnak megtartó ereje van, s ezért a magyar kormány évek óta azon dolgozik, 

hogy a Kárpát-medencében és világszerte minden magyar gyermek számára elérhetővé tegye a 

minőségi anyanyelvi oktatást - jelentette ki Potápi Árpád János, a Miniszterelnökség 

nemzetpolitikáért felelős államtitkára a felvidéki Nagycétényben szombaton. Az államtitkár 

erről a zoboralji településen újonnan felállított székelykapu avatásán beszélt, ahol szólt a 

magyar kormány nemzetpolitikájának már látható hozadékairól, illetve arról is, hogy a jövő 

heti szlovákiai parlamenti választásoknak milyen fontos tétje van a felvidéki magyarság 

számára. A politikus elmondta: nagy öröm, hogy a Kárpát-medence legészakabbra lévő magyar 

nyelvszigetén, egy szórványvidéken kerülhet sor egy ilyen jelkép átadására, amely a 

magyarságot és a megmaradást jelképezi és ugyanakkor kiváló megnyilvánulása a magyar 

nemzet határokon átívelő összetartozásának is. Rámutatott: nem véletlen, hogy a helyi 

Manócska óvoda bejáratát díszítő székelykapura a "Kincsünk a magyar gyermek" felirat került, 

hiszen a három éve átadott intézmény megléte során a közösség megmaradásának és 

összetartozásának jelképévé vált a zoboralji magyarság számára. A nemzetpolitikai államtitkár 

a közelgő szlovákiai előrehozott parlamenti választás kapcsán hangsúlyozta: elérkezett az ideje, 

hogy a felvidéki magyarság megmutassa a nemzeti összetartozás valóságát, mivel a választás 
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tétje nem kevesebb mint, hogy lesz e képviselete a magyarságnak a pozsonyi törvényhozásban, 

lesz e olyan párt a parlamentben, amely biztosítja a felvidéki magyarság megmaradását. 

 

Zajzoni Rab István-díjjal tüntették ki Szili Katalint és Kalmár Ferencet 

2023. szeptember 24. – MTI, Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro, hirado.hu, Index.hu, Magyar 

Nemzet 

Zajzoni Rab István-díjjal tüntették ki vasárnap Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadót 

Brassóban. A barcasági csángómagyarság támogatásáért járó díjat idén vette át a tavaly 

kitüntetett Kalmár Ferenc miniszteri különmegbízott is. A brassói evangélikus templomban 

tartott, az ünnepi istentiszteletet követő díjátadón Petrás Mária népdalénekes, 

keramikusművész, a Romániai Evangélikus-Lutheránus Egyház és a Hétfalusi Magyar Ifjúsági 

Klub is részesült az elismerésben. A Zajzoni Rab István-díjat Bencze Mihály barcasági 

matematikus-költő alapította és adja át. A szervezőbizottság annak a jelöltnek adományozza, 

aki a barcasági és az összmagyarsági művelődési, oktatási, szellemi, egyházi, gazdasági életben 

kimagaslóan tevékenykedett, életművével hozzájárult az értékek gyarapításához és 

népszerűsítéséhez, és a nemzeti közösség példaképévé vált. Minden egyes szórványbeli magyar 

a nemzet őrhelye is” – mondta az MTI-nek az ünnepség után a barcasági csángómagyarok 

helytállását hangsúlyozva Szili Katalin. Így az általa kapott díj őket is illeti – tette hozzá 

telefonos nyilatkozatában –, hiszen nekik köszönhetően 50-60 év múlva is lesz magyar jövő a 

térségben.  

 

Egy nap alatt öt, magyar kormánytámogatással megújult római katolikus 

templomot adtak át Erdélyben  
2023. szeptember 24. – MTI, Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Öt, a magyar kormány támogatásával, a Rómer Flóris Terv keretében felújított római katolikus 

műemlék templomot szenteltek fel és adtak át vasárnap Erdélyben. A Gyulafehérvári Római 

Katolikus Főegyházmegyéhez tartozó értékes műemlék épületek teljes körű felújítása idén 

fejeződött be a Teleki László Alapítvány felügyelete alatt. A Maros megyei Szentdemeter, 

Székelybő, Názna-Marosszentkirály, a Hargita megyei Csíkrákos és a Hunyad megyei Nagyág 

templomát ünnepi szentmisén szentelték újjá az Építési és Közlekedési Minisztérium és az 

alapítvány képviselőinek jelenlétében. A központi szentmisét Szentdemeteren tartották, ahol 

Kerekes László gyulafehérvári segédpüspök adott hálát a felújításért. Lánszki Regő, a budapesti 

Építési és Közlekedési Minisztérium építészeti államtitkára beszédében azt hangsúlyozta: 

sziklára, megfelelő alapra kell építeni a házat és a hazát is. Meglátása szerint ez a biztos alap a 

közösség, ami a nemzetépítéshez, templom-helyreállításhoz is kell, ezért támogatja a magyar 

kormány a Kárpát-medencei műemlékek felújítását. 

 

Budapestre látogat Klaus Iohannis, október 11-én tárgyal Novák Katalinnal 
2023. szeptember 22. – maszol.ro, Krónika 

Közel három hét múlva, október 11-én, szerdán Magyarországon tárgyal magyar kollégájával 

Klaus Iohannis - értesült a Maszol a magyar kormányhoz közeli forrásokból. Közel tíz éves 
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elnöksége alatt ez lesz az első alkalom, amkior Iohannis Budapestre látogat. Miután családjával 

a Székelyföldön töltötte idei, nyári szabadságának egy részét, Novák Katalin elnök legutóbb e 

hónap elején járt Bukarestben, ahol részt vesz a Három Tenger Kezdeményezés 

csúcstalálkozóján. Hivatalos kétoldalú magyar-román államfői csúcstalálkozó tavaly 

szeptemberben volt, ugyancsak Bukarestben. Az akkori megbeszéléseket követő 

sajtótájékoztatón a felek a párbeszéd fontosságát hangsúlyozták. Novák Katalin ismételten 

kiemelte: Magyarország támogatja Románia mielőbbi csatlakozását a schengeni térséghez.  

         
Kelemen: az RMDSZ nem írja alá a bizalmatlansági indítványt, ha a kormány 

figyelembe veszi javaslataikat  
2023. szeptember 22. – Krónika, maszol.ro 

Az RMDSZ nem írja alá a bizalmatlansági indítványt, ha a kormány figyelembe veszi a párt 

adóügyi intézkedésekre vonatkozó javaslatait – nyilatkozta az RFI-nek Kelemen Hunor 

szövetségi elnök, kritizálva egyúttal azt a csomagot, amelyért a Ciolacu-kabinet felelősséget 

készül vállalni a parlamentben. „Szeretném látni a végleges szöveget, amelyet a jövő héten 

fogad el a kormány, majd a parlament elé kerül, és ha a tárgyalások során meg tudok oldani 

néhány fontos dolgot a helyi autonómia, a szubszidiaritás elveivel kapcsolatban, hogy ne 

avatkozzunk bele a polgármesterek, a helyi hatóságok hatáskörébe, és el tudunk érni az 

adózással kapcsolatosan is néhány változtatást, akkor természetesen nem fogjuk aláírni a 

bizalmatlansági indítványt. A bizalmatlansági indítvány nem rendelkezik a kormány 

megbuktatásához szükséges támogatással. Számunkra pedig fontos: imázsjátékot játszunk, 

vagy teszünk valamit a helyi közösségekért és vállalkozásokért? Számunkra az első és 

legfontosabb az, hogy megoldjuk az égető problémákat, és nem az imázsjáték. Megértem a 

bizalmatlansági indítvány szükségességét, de megértem a helyi hatóságok, a helyi közösségek 

és az üzleti szféra kérését is” – szögezte le Kelemen Hunor. 

 

Újjászületett épületben tanulhatnak hétfőtől a magyar elemisták az ország 

legnépesebb községében  
2023. szeptember 22. – Krónika 

Hétfőtől új helyszínen tanulhatnak a többszöri sikertelen próbálkozás után a 2021-22-es 

tanévben újraindult szászfenesi magyar anyanyelvű elemi oktatásban részesülő diákok – 

közölte pénteken a Kolozs megyei település római katolikus plébániája. Ettől a tanévtől már 

három magyar tannyelvű osztály működik a helyi Gheorghe Șincai Gimnázium keretében, 

amelyek most a korábbi katolikus iskola épületében kapnak elhelyezést. Miután az elmúlt 

hetekben, az adminisztratív lépések megtételével párhuzamosan a Szászfenesi Római 

Katolikus Plébánia elindította a szükséges átalakítási és felújítási munkálatokat és megpályázta 

a Szászfenes önkormányzata által kiírt közbeszerzési eljárásban az épület bérbeadását, a tanév 

kezdete előtti napokban a plébánia és az önkormányzat képviselői aláírták az új osztálytermek 

és az udvar használatát négy évre biztosító keretszerződést. A plébánia szerint ahogy a magyar 
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oktatás elindulása, úgy a magyar tagozat új elhelyezése sem jöhetett volna létre az RMDSZ, az 

egyházak és helyi civilek egyre szorosabb együttműködése nélkül. Egyébként a Kolozsvárral 

összenőtt, a kincses város alvóvárosának számító Szászfenes Románia legnagyobb községe, a 

2021-es népszámlálás szerint mintegy 53 ezer lakosa van, ebből 4714-en vallották magukat 

magyarnak. (9800 lakos etnikai hovatartozása ismeretlen). 

 

Antiszemita feliratokat festettek egy temesvári zsinagóga falára ismeretlenek  
2023. szeptember 22. – Krónika, maszol.ro 

Antiszemita feliratokat festettek ismeretlenek a temesvári gyárvárosi zsinagóga falára, a 

rendőrség bűnügyi eljárást indított az ügyben – írta pénteken a Tion.ro. A Temes megyei 

hírportál beszámolója szerint az ismeretlen elkövetők horogkeresztet rajzoltak, illetve a 

„Zsidók haza!” kifejezést írták románul a bánsági város zsinagógájának homlokzatára, 

utóbbiban a zsidókra a pejoratív „jidani” kifejezést használták. A Temes megyei rendőr-

főkapitányság közölte, hogy bűnvádi eljárást indított az ügyben. Az MTI közölte, az incidensre 

Luciana Friedmann, a Temesvári Zsidó Hitközség vezetője hívta fel a figyelmet, hozzátéve: 

eltávolítják a műemlék épületről a feliratokat. Letöröljük, és reméljük, többé nem fordul elő” – 

idézte a hitközség vezetőjét a Tion. 

 

Javaslatainak elfogadását várja a kormánytól az RMDSZ   
2023. szeptember 22. – maszol.ro 

Konkrét kormányzati feltételek teljesítéséhez kötötte az RMDSZ az ellenzék által 

kezdeményezett bizalmatlansági indítvánnyal kapcsolatos álláspontját. Ezek között szerepel a 

helyi önkormányzatok számára tervezett 2,5 százalékos költségvetési korlát eltörlése is. Csoma 

Botond, az RMDSZ képviselőházi frakcióvezetője megerősítette azokat a sajtóhíreket, amelyek 

a szövetségnek a kormány irányába megfogalmazott feltételeit illeti. Eszerint a szövetség azt 

várja a kabinettől, hogy a hiánycsökkentő intézkedéscsomagban emeljék meg a 

szerencsejátékokra kiszabott adó mértékét, a luxusadó jusson vissza az önkormányzatokhoz, 

szüntessék meg a regionális adóhatóságokat (ANAF), a bankok többletadóját ne lehessen 

ráterhelni a pénzintézetek klienseire kamatemelés formájában, tekintsenek el a kulturális 

intézmények összevonásától és vegyék ki a tervezett intézkedések közül, az önkormányzatok 

számára megszabott 2,5 százalékos támogatási korlátot.  

 

A magyar anyanyelvű roma közösségek lehetőségeit vitatják meg Zeteváralján 
2023. szeptember 22. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Panelbeszélgetések, műhelymunkák és viták mentén igyekeznek feltérképezni a magyar 

anyanyelvű roma közösségek lehetőségeit szeptember 28. és október 1. között Zeteváralján. A 

beszélgetések melett roma tematikájú koncertszínházra és filmvetítésre is sor kerül. Az 

Integratio Alapítvány, a Nemzeti Kisebbségkutató Intézet, Hargita Megye Tanácsa, valamint a 

Hargita Megyei Mélyszegénység Munkacsoport második alkalommal szervezi meg a 

Székelyföldi Roma Szabadegyetemet, amelyre 2023. szeptember 28 – október 1. között kerül 

sor Zeteváralján, a Natur Air Parkban. Az esemény célja a magyar anyanyelvű roma közösségek 
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kulturális elismerése, lehetőségeinek feltérképezése, panelbeszélgetések, műhelymunkák és 

viták mentén. Az esemény keretében 3–5 órás panelbeszélgetésekre és szakmai vitákra is sor 

kerül, emellett roma tematikájú koncertszínházzal és filmvetítéssel is készülnek a szervezők. 

 

Magyarul tanulhatnak a bukarestiek a Liszt Intézetben 
2023. szeptember 22. – maszol.ro 

Magyar nyelvtanfolyamot indít a bukaresti Liszt Intézet, amelyre október 5-éig jelentkezhetnek 

az érdeklődők. Kósa András László, a Liszt Intézet igazgatója elmondta, bár alapvetően 

nyelvtanfolyamot indítanak, azért igyekeznek a hallgatókat bevonni az intézetben zajló 

tevékenységekbe, rendezvényekbe, hogy a magyar kultúrával is megismerkedjenek. A Maszol 

megkeresésére Kósa András László, a Liszt Intézet igazgatója elmondta, magyar nyelvű 

tanfolyamokat 1992 óta, az intézet indulásától rendszeresen szerveznek. „Amikor az elődeim 

elindították a tanfolyamot, az gyakorlatilag a Bukaresti Egyetem Hungarológia tanszékéhez 

kapcsolódott. A hungarológia nem egy nyelvképzés, hanem sokkal inkább nyelvtudományi 

oktatásról szól, és az egyetemmel kötött megállapodás szerint mi biztosítottuk a 

hungarológiára beiratkozó nem magyar anyanyelvűek számára, hogy megtanuljanak 

magyarul” – magyarázta az intézet igazgatója. 

 

Bartók Béla nevét vette fel az Erdélyi Hagyományok Háza díszterme 

Marosvásárhelyen  
2023. szeptember 22. – szekelyhon.ro 

Bartók Béla nevét vette fel pénteken este a marosvásárhelyi Erdélyi Hagyományok Háza 

díszterme, ahol koncerteket, táncházat és előadásokat fognak szervezni. Az avatóünnepség 

mintegy bemelegítő volt a szombat-vasárnapi erdélyi kézműves találkozóra, amelyet a 

Marosvásárhelyi Várban tartanak és igen színesnek ígérkezik. A péntek esti avatóünnepségen 

elhangzott, hogy Bartók Béla többször járt Marosvásárhelyen, emlékét ma szobor is őrzi és a 

marosvásárhelyi központú Erdélyi Hagyományok Háza Alapítvány a bartóki „tiszta forrás” 

gondolatának jegyében tevékenykedik. Kelemen László, az Erdélyi Hagyományok Háza 

Alapítvány elnöke köszöntő beszédében azt emelte ki, hogy a Bartók Béla nevét viselő 

díszterem egy hiteles használati helye lesz a népi kultúrának, egy olyan hely Marosvásárhelyen, 

ahol népzenei koncertek lehetnek, táncházat tarthatnak.  

 

Minden műemlék-felújításnak Erdély-szintű a jelentősége, még akkor is, ha csak 

kis falusi templomról van szó  
2023. szeptember 23. – Krónika, szekelyhon.ro 

Maros, Hunyad és Hargita megyei római katolikus templomokat újítottak fel a magyar 

kormány támogatásával a főegyházmegye területén, az átadást vasárnap tartják – közölte a 

Gyulafehérvári Római Katolikus Érsekség, valamint a Teleki László Alapítvány. A műemlékek 

felújításának jelentőségéről Kiss Lóránd restaurátort kérdezték. Öt római katolikus templomot 

újítottak fel a közelmúltban a magyar kormány által létrehozott Rómer Flóris Terv 

támogatásával Maros, Hunyad és Hargita megyében. Az istenházák ünnepélyes átadását 
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szeptember 24-én tartják – közölte a Gyulafehérvári Római Katolikus Érsekség, valamint a 

Teleki László Alapítvány, amelynek fő tevékenysége a Kárpát-medencei magyar épített örökség 

védelme. A Maros megyei Székelybőn, Szentdemeteren, Názna-Marosszentkirályon, a Hunyad 

megyei Nagyágon, valamint a Hargita megyei Csíkrákoson újították fel a római katolikus 

templomot. 

 

Marosvásárhely: Portik Vilmos alpolgármester fejét követeli az EMSZ a botrányos 

„stratégiákért”  
2023. szeptember 23. – Krónika 

Portik Vilmos alpolgármestert teszi felelőssé a hibáktól hemzsegő, városstratégiának készült 

„tanulmányokért” az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ), amely szerint az elöljáró veszélyezteti 

Soós Zoltán polgármester újraválasztását. A párt Maros megyei szervezete szombaton 

kibocsátott közleményében kifogásolja, hogy senkit nem vontak felelősségre, és bocsánatkérés 

sem történt az ügyben. Érthetetlennek tartják, hogyan volt lehetséges, hogy a marosvásárhelyi 

polgármesteri hivatal két olyan tanulmányt rendelt meg, amelyek eredményeként az EMSZ 

által szégyenteljesnek és botrányosnak nevezett munkák születtek. Mindezzel arra a tárgyi 

tévedésektől, egyformán megmosolyogtató és elszomorító megállapításoktól, semmitmondó 

általánosságoktól hemzsegő városi sport- és kulturális stratégiára utalnak, amelyeket az 

EuroTop Consulting Kft. állított össze az önkormányzat megrendelésére. 

 

A Román Vasúttársaság „pályáján a labda” – elküldték a kolozsvári magyar 

állomásfőnökök listáját 
2023. szeptember 23. – maszol.ro 

Továbbra is várat magára a kolozsvári vasútállomás épületére elhelyezett emléktábla magyar 

nyelvű fordítása, illetve az egykori magyar állomásfőnökök neveinek feltüntetése. Ennek 

kapcsán Csoma Botond a héten kérvénnyel fordult a Román Vasúttársaság regionális 

központjához. Az RMDSZ Kolozs megyei parlamenti képviselője, frakcióvezetője Facebook-

oldalán jelentette be, hogy kérvényt iktatott a Román Vasúttársaság (CFR) területi 

központjánál, amelyben afelől érdeklődik, hogy milyen intézkedéseket hoztak az elmúlt 

években az emléktábla román szövegének – amellyel az állomás fennállásának 150. 

évfordulójára emlékeznek – magyar nyelvre való lefordításával kapcsolatosan. Csoma Botond 

hozzátette, hogy arról is érdeklődött, hogy milyen előrelépés történt az 1870. és 1945. közötti 

időszakban szolgálatot teljesító vezetők nevének megszerzése terén.  

 

Két magyar–román határátkelő is megnyílik jövő héttől a teherforgalom előtt  
2023. szeptember 24. – MTI, Krónika, maszol.ro 

A magyar fél javaslatára 2023. október 1-jétől megnyílik a teherforgalom Nyírábrány–

Érmihályfalva és Vállaj–Csanálos határátkelőhelyeken – közölte Paczolay Máté külügyi 

szóvivő vasárnap az MTI-vel. Tájékoztatása szerint az elmúlt időszakban teljesültek a 

nemzetközi áruforgalom engedélyezéséhez szükséges személyi, műszaki és infrastrukturális 

feltételek, aminek nyomán 3,5 tonna össztömeghatárig megnyílnak a határátkelők. „A 
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Magyarország és Románia közötti gazdasági együttműködés folyamatos fejlesztése stratégiai 

érdekünk. Kétoldalú kereskedelmi forgalmunk értéke tavaly 29 százalékos növekedéssel elérte 

a 12 milliárd eurót, ami rekordnak számít. Románia emellett Magyarország harmadik legfőbb 

exportpiaca, és a román import is csúcsot döntött 2022-ben” – mutatott rá a közleményben. 

        
Élhetőbb Dél-Szlovákiát! - Üzeni a Szövetség Rimaszombatból 
2023. szeptember 22. – ma7.sk, felvidek.ma  

A rimaszombati Tompa Mihály téren tartott programbemutató sajtótájékoztatót pénteken a 

Szövetség párt, amelynek képviselői egytől egyig a déli régióba irányuló infrastrukturális 

fejlesztések és beruházások elmaradását kérik számon az elmúlt évek kormányain.  A Szövetség 

elnöke megjegyezte, hogy a legnagyobb vesztesei az elmúlt éveknek mégis mi felvidéki 

magyarok vagyunk, hiszen a régióink továbbra sem fejlődnek, a beruházások ezekbe a régiókba 

nem érkeztek meg, az útfelújítások, útépítések el sem kezdődtek. A tényleges megoldásokra 

mindaddig várnunk kell, amíg nem lesz képviseletünk a parlamentben. Most itt az idő, hogy 

változtassunk rajta! – buzdított Forró, hangsúlyozva, hogy a Szövetség által biztosított 

stabilitás a garancia a fejlődésre azokban a megyékben (Nagyszombat, Nyitra, Besztercebánya 

és Kassa megye) ahol erős képviselete van a magyarságnak. Ott van látszata a stabilitásnak, 

mivel van haladás, van fejlődés. Ezt a stabilitást biztosította annak idején az egységes magyar 

párt a parlamentben. Az egységes magyar pártnak köszönhetően sikerült megdönteni a Mečiar- 

korszakot, és sikerült elérni, hogy Szlovákia belépett az EU-ba és a NATO-ba. 

 

Van, aki Forrón szereti. Vágsellyén szólt nagyot a Szövetség kampánya 
2023. szeptember 22. – ma7.sk  

Kampányhajrába fordultunk. A Szövetség párt a vágsellyei régióban is erősen képviselteti 

magát. Vágsellye erősen asszimilálódó járási város. Szép számban gyűltek össze mátyusföldi 

magyarok a városi szabadtéri színpadnál, hogy támogassák a 18-as listával induló magyar párt 

politikusait. A vágsellyei kampányrendezvényen Vadkerti Imre énekelt, aki elmondta, ezidáig 

sosem volt még fellépése a városban, talán csak a magyar iskolában énekelt Zsapka Attila 

társaságában. Vadkerti után a népszerű nótaénekes, Oravecz Szilvia – Sisi szórakoztatta a 

közönséget. A vágsellyei régióbeliek elmondták, azért érkeztek a kampányrendezvényre, mert 

támogató közösséget akarnak biztosítani a Szövetség értük dolgozó politikusainak. A 

szépkorúakat egy klubba fogó Megbecsültek Társaságából is érkeztek tagok a rendezvényre, ők 

szeretettel és nagy ölelésekkel köszöntötték a szervezet alapítóját és elnökét, Forró Krisztiánt, 

aki a dunaszerdahelyi vásár megnyitójáról sietett el Vágsellyére. 

 

Radványi Miklós: A politikában is legyen csapatunk! 

2023. szeptember 22. – ma7.sk  

Nekünk a sportban, a politikusoknak pedig a közéletben kell a csapat, a közösség érdekeit 

képviselni – mondja a komáromi sikeredző, Radványi Miklós. A szlovákiai II. ligában már öt 

pont előnnyel, veretlenül az élen álló, remek játékot produkáló Komáromi FC vezetőedzője, 
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Radványi Miklós a sport, a foci mellett a társadalmi felelősség terén aktív és vallja, hogy a 

parlamenti választásokon mindenképpen részt kell venni. Ennek okát, valamint 

elkötelezettségét megosztotta olvasóinkkal is. Radványi a következőket nyilatkozta a ma7.sk 

portálnak: Elsősorban azért kell elmenni választani, mert most van lehetőség arra, hogy a 

nekünk szimpatikus párt parlamentbe jutását segítsük. Ennek a fordítottja is igaz, azaz, hogy 

ha én nem megyek el választani, akkor olyanokat is erősítek, akiket viszont nem szeretnék a 

parlamentben látni. Az viszont zavar, hogy három párt is indul a magyar szavazatokért, azaz, 

hogy ennyi irányba megy, vagy pontosabban megoszlik a pártokra leadott támogatás. Ez szinte 

már odáig fog fajulni, hogy Szlovákiában ahányan vagyunk, annyi párt lesz. Szerintem ezt 

szépen meg kellene beszélni. Ez sokszor így van az öltözőben is. Vannak dolgok, amit a 

játékosokkal is szépen kell megbeszélni, mert másképpen nem úgy történnek a megoldások, 

hogy az az egész csapat és az egyesület érdekét szolgálja. Nekünk a sportban, a politikusoknak 

pedig a közéletben a feladatunk, hogy a csapat és a közösség érdekét szolgáljuk. 

 

Forró Krisztián: A felvidéki magyarság egyre inkább érzi a választások súlyát 
2023. szeptember 22. – ma7.sk  

A felvidéki magyarság egyre inkább érzi a szeptember 30-án esedékes szlovákiai parlamenti 

választás súlyát - vélekedett a Szövetség elnevezésű magyar párt elnöke pénteken az M1 Ma 

reggel című műsorában. Forró Krisztián a Dunaszerdahelyen készült interjúban azt mondta: a 

közvélemény-kutatások rendre azt mutatják, hogy a Szövetség egyre erősödik, a polgárok pedig 

egyre inkább a párt felé fordulnak. A magyar pártelnök szerint ha a szlovákiai magyarok azt 

akarják, hogy róluk ne nélkülük döntsenek, akkor képviseletre van szükségünk, amire jelenleg 

a Szövetség az egyetlen megoldás. A szlovák SAS párt által bemutatott új kisebbségi koncepció 

kapcsán Forró Krisztián arról beszélt, hogy ez a kezdeményezés „a magyar választók abszolút 

lenézése". Az a párt jelentkezett ugyanis ezzel a programmal, amelynek a külügyminisztere 

magyarellenes kijelentéseket tett, a kormányprogramjukban pedig volt nem egy pont azok 

közül, amiket most előterjesztettek, mégsem valósították meg őket. 

 

A magyar-szerb határon tájékozódtak a migránshelyzetről a Szövetség képviselői 
2023. szeptember 22. – ma7.sk  

A Szövetség Nagyszombat megyei képviselőinek egy csoportja a magyar-szerb határon 

tájékozódott a migránsválságról. Az embercsempészek célzottan, szervezetten ostromolják a 

kerítést. Berényi József, Nagyszombat megye alelnöke elmondta, a helyszíni szemlén a 

Szövetség megyei képviselői vettek részt, akik egyúttal parlamentiképviselő-jelöltek is. A 

helyszíni bejárás során láttak alagutakat is, melyek stabilak és szabályosak voltak, így a 

hatóságok feltételezik, hogy az alagútépítők között hozzáértők is akadnak. Az 

embercsempészek taktikája jelenleg az, hogy az éjszaka folyamán, egyidejűleg, összehangoltan, 

több, egymástól távoli helyen is ostromolják a kerítést, hogy megosszák a rendőrök és a 

határvadászok erőit. A kiérkező rendőröket csúzlival lövik, marokkövekkel és faágakkal 

dobálják. „A hatóságok keze meg van kötve, nem használhatnak például vízágyút sem, mert az 

Európai Unió azonnal tiltakozik, hogy Magyarország határsértést követ el. Ottjártunk idején 
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egyetlen napon ezer határsértőt tartóztattak fel, csak azon az egy határszakaszon, melyet 

megszemléltünk" – mondta Berényi. 

 

A szlovákiai műemlékek enciklopédiája hamarosan magyarul is megjelenik 
2023. szeptember 22. – Új Szó  

„Szlovákia – a történelmi Felvidék műemlékeinek képes enciklopédiája” című, 17500 

szlovákiai műemléket bemutató útikönyv magyar kiadása ősszel kerülhet nyomdába, majd 

decemberben a könyvesboltok polcaira.A magyar változat elkészítésére vonatkozó 

kezdeményezés a Sine Metu Polgári Társulástól származik, a munkáról pedig az egyesület 

komáromi székhelyén tartott sajtótájékoztatón számoltak be. A jelenlevő szerző, Peter 

Kresánek utalt rá, a szlovákul nem tudó magyar olvasók eddig az angol kiadásokat forgatták. 

Ezt az űrt fogja most betölteni a magyar változat, amelyben 1000 oldalon 7000 fénykép mellett 

17500 szlovákiai műemlékről olvashatunk majd a nyugati országrészek felől a keletiek irányába 

haladva. Megemlítette, hogy az új változat olyan információkkal egészült ki, amelyek 

kifejezetten magyar vonatkozásúak. Orosz Örs, a Sine Metu vezetője a könyv legnagyobb 

értékét abban látja, hogy jelentősen gazdagítja Szlovákia tárgyi és kulturális örökségének 

ismertségét. A fordítást Szeder László geogrfáus végezte el. Többek között elmondta, hogy a 

mű közelebb hozhatja a magyar olvasókhoz a szlovák lakosságú régiók értékeit is. A fordítói 

munka mellett sokat utazott, vagyis saját maga járta be a bemutatott helyszíneket.  

 

Forró Krisztián Ipolybalogon: a Szövetség a stabilitás pártja 
2023. szeptember 23. – felvidek.ma  

Alig egy héttel a parlamenti választások előtt szeptember 22-én Ipolybalogon megtartott 

lakossági fórumon mutatkoztak be a Szövetség Nagykürtösi járási képviselőjelöltjei. A fórumon 

jelen volt Forró Krisztián, a párt országos elnöke, aki hangsúlyozta, a Szövetség a stabilitás 

pártja. Régi Anikó, a Szövetség járási elnöke rövid köszöntőjében kifejtette: alig egy hét múlva 

döntünk a sorsunkról. „Forró Krisztián nagy érdeme és kompromisszumkészsége eredménye, 

hogy gyakorlatilag össze tudott fogni az összes magyar párt. Hittel és lelkesedéssel indulunk az 

előttünk álló jelentős megmérettetésnek” – szögezte le a párt járási vezetője.Forró Krisztián 

kifejtette: hiszem, hogy csak együtt, közösen tudjuk megcsinálni azt, amire vállalkoztunk. Elég 

már abból, hogy megosztottak lettünk, hogy megosztódtunk. Le kell zárni ezt az időszakot, 

hiszen a megosztással csupán saját magunkat gyengítjük – jelezte az országos elnök. Jelezte: a 

nyolc és fél százaléknyi felvidéki magyar közösségnek kell megugornia az öt százalékos bejutási 

küszöböt. Bővebben szólt a 2022-es helyi és megyei önkormányzati választásokról. Ezzel 

kapcsolatban kifejtette: óriási sikert értünk el, 54 megyei képviselője lett a Szövetségnek. 

„Ennek köszönhetően a megyei önkormányzatokban a Szövetség a legerősebb, legtöbb 

képviselővel rendelkező párt. Ez mutatja azt is, hogy a közösségünkben mekkora hatalmas erő 

van – hangzott el a lakossági fórumon. 
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Hogyan lehet felemelni a déli régiókat? Bauer Ildikót, Patasi Ilonát és Viola 

Miklóst kérdeztük 
2023. szeptember 23. – ma7.sk  

Három kulcsterület szakértőit, Bauer Ildikó turisztikai menedzsert, Patasi Ilonát, a Szlovákiai 

Agrárkamara elnökét és Viola Miklós sebészorvost kérdeztük, milyen kitörési pontokat látnak 

a déli és a keleti régiók előtt. „Az idegenforgalom nemcsak a magyarlakta területeken, de 

országosan is mostoha helyzetben van, kevés figyelmet kap a kormányok részéről. Ez még 

akkor is így van, ha a Covid időszakában világosan megmutatkozott, mennyire sérülékeny az 

ágazat, és gyors tűzoltásra volt szükség. Ha az idegenforgalomról beszélünk, érdemes 

megkülönböztetni három részterületet: az országos, a regionális és a helyi turizmust. 

Mindhárom terület fejlesztésre szorul. 2021-ben létrehoztak egy turisztikai ügynökséget, a 

Slovakia Travelt, amely idén 26 millió eurós költségvetés felett rendelkezik. Remek dolog, hogy 

az állam végre felismerte, fejlesztésre van szükség az ágazatban, de hiányzik az országos 

tervezettség, a felépített imázs, hiszen a rendelkezésre álló források felét Pozsonyra és a Tátrára 

fordítják." – emelte ki Bauer.  

 

A leszakadás ellenszere a pozitív diszkrimináció 
2023. szeptember 24. – ma7.sk  

A magyarok által lakott déli és keleti régiókat gyakorlatilag a rendszerváltás óta 

szisztematikusan elhanyagolják a szlovák kormányok. A leszakadó régiók gazdasági 

fellendülésének és felzárkózásának lehetőségeiről kérdeztük a Szövetség régióban élő és 

tevékenykedő szakpolitikusait, Gergely Papp Adriannát, Debrőd polgármesterét, Kassa megyei 

képviselőt, Furik Csabát, Kisgéres polgármesterét, Kassa megye képviselőjét, valamint 

Cziprusz Zoltánt, rimaszombati önkormányzati és Besztercebánya megyei képviselőt. 

„Ezenfelül azt is jelentené, hogy hatékonyabbak lehetnénk, egyrész mert tapasztaltak vagyunk, 

másrészt mert polgármesterként közvetlen kapcsolatban állunk a választóinkkal. Az előző 

kormány bukásának egyik fő oka, véleményem szerint, éppen az volt, hogy teljesen 

elrugaszkodott a valóságtól, ezért olyan rendeleteket és törvényeket hozott, amelyekkel 

Szlovákia lakosságának túlnyomó része nem értett egyet. Mi viszont, akik ott élünk velük 

együtt, tudjuk a megoldásokat is ezekre a problémákra, és tisztában vagyunk azzal is, hogy az 

íróasztal mellől nem lehet a kis települések, a vidék gondját megoldani." – fogalmazott Gergely 

Papp Adrianna.  

 

Forró: A felvidéki magyarok ugyanolyan adófizetői az országnak, mint az északon 

élők 
2023. szeptember 24. – ma7.sk, bumm.sk  

A Markíza televízió Na telo című műsorának vendégei a Demokrati, a Modrí, Most-Híd, az ĽS 

Naše Slovensko, a Szövetség és a Magyar Fórum, Občianski demokrati Slovenska (ODS), Za 

regióny, Rómska koalícia, Demokratická strana választási listájának vezetői voltak. Az öt listán 

szereplő párt közül már hónapok óta a Szövetség az egyetlen, amely a parlamentbe jutás 

határán szerepel, a beszélgetés során nyilvánvalóvá vált, éppen a magyar párt az, amely teljesen 
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nyilvánvaló programot hirdet, amely az ország déli és keleti részén felzárkóztatását látja 

kiemelt feladatának.  
A több mint egy órás vita során minden résztvevő ugyanúgy tíz percet kapott az érvelésre, Forró 

Krisztián, a Szövetség listavezetője hangsúlyozta már a műsor elején, amikor a politikai 

összefogásról volt szó, a magyar pártoknak sikerült, s ugyan voltak, akik távoztak tőlük, de egy 

több ezer tagból álló politikai alakulat esetében 60 személy nem nevezhető nagy veszteségnek. 

Egyúttal a kékek listavezetője, Mikuláš Dzurindának elmondta, míg kormányai idején az 

összefogás jellemezte, most sokkal inkább a széthúzást erősíti. 

 

Sólymos László és Simon Zsolt az Új Szó-stúdióban 
2023. szeptember 24. – Új Szó  

Az Új Szó-stúdió legfrissebb adásában Simon Zsolttal, a Magyar Fórum elnökével és Sólymos 

Lászlóval, a Kékekkel közösen induló Híd vezetőjével beszélgettünk. Simon szerint a Magyar 

Fórum a legkevésbé hibás azért, hogy a 2023-as parlamenti választásra nem sikerült egységes 

magyar listát állítani. Arra is emlékeztetett, amikor létrejött a Szövetség, a Magyar Fórumot 

kihagyták a tárgyalásokból. Ugyan az előre hozott választáshoz közeledve új tárgyalásokba 

kezdtek, az utolsó egyeztetésen azonban nem jelent meg sem Forró Krisztián, a Szövetség 

elnöke, sem pedig Berényi József, a párt MKP-platformjának vezetője. Sólymos szerint a 

Szövetség lényege az lett volna, hogy a szlovákiai magyar társadalom sokszínűséget tükrözze. 

A Híd elnöke azonban azt állítja, az MKP-platform nem tudta elfogadni, ha valaki másképp 

gondolkodik, ezért megpróbálták ellehetetleníteni a Híd munkáját. 

    
A sport és a barátság jegyében 
2023. szeptember 25. – Magyarszo.rs 

Szombaton délelőtt a zentai Kertek Helyi Közösségben sportnapot tartottak, amelyre 

Magyarországról is érkeztek vendégek. A résztvevők különböző játékokban mérték össze 

erejüket, volt darts, sakk, lengőteke, karikadobás, valamint a Sportcsarnokban teremfoci is. 

Tandari Ferenc, a helyi közösség elnöke elmondta, teremfociban négy csapat mérte össze 

erejét, míg a helyi közösség épületében párhuzamosan zajlott a többi sportverseny. – Mindig 

igyekszünk újítani, mert az idősebbek már nem tudnak, vagy nem akarnak annyit mozogni, 

ezért valami nyugodtabb sportágat kellett találnunk, így jött a képbe a lengőteke. Összesen 85 

embert hívtunk meg. A legnépszerűbb természetesen a teremfoci, amely a legtöbb időt veszi 

igénybe. A Thurzó Lajos Általános Iskola 7. és 8. osztályos fiú csapata is részt vett a tornán. 

Úgy gondoltuk, itt az ideje fiatalítani, hiszen az övéké a jövő. Azok, akik jelenleg a pályán 

vannak, hamarosan kiöregednek, ezért be kell vonni a fiatalokat is. 

 

Hazatérni mindig öröm 
2023. szeptember 24. – Magyarszo.rs 

A Törökkanizsáért Egyesület vasárnap délután XII. alkalommal szervezte meg a Firigyháziak 

találkozóját a Szent Mihály-napi búcsú alkalmából a Ricze Emlékház udvarában. Az esős idő 
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ellenére sokan ellátogattak a bánáti faluba, hogy részt vegyenek a hagyománynak számító 

találkozón és ünnepségen. Az esemény délután búcsúi szentmisével kezdődött, majd a mise 

után megkoszorúzták Kuppis József emlékhelyét és megnyitották az Aranylakodalmak 

emlékezete 1973 című tárlatot. A folytatásban gazdag művelődési műsort láthattak a 

jelenlévők, a programot pedig a búcsú-napi bál zárta, amelyen a talpalávalót az oromhegyesi 

Nefelejts zenekar húzta. 

 

Antalfalva újra látható a település névtábláján! 
2023. szeptember 24. – Magyarszo.rs 

A Vajdasági Magyar Szövetség torontálvásárhelyi szervezetének tagjai a hétvégén lemosták a 

helység bejáratánál és kijáratánál levő összefirkált településtáblát. Ennek köszönhetően újra 

látható, olvasható a többi között a település magyar neve, az Antalfalva is, értesültünk a 

szervezet Facebook-bejegyzéséből. Mondhatnánk a „történelem" ismétlődik. 2020 őszén a 

VMSZ antalfalvi községi szervezetének tagjai számoltak be hasonló akcióról, mivel akkor is 

letisztították az ismeretlen tettesek által átfirkált magyar feliratot a többnyelvű táblán. Közös 

még a két „történetben", hogy akkor is, most is a hatóságot nyomatékosan arra kérték/kérik, 

kerítse kézre a táblákat megrongáló személyeket és részesítse őket megfelelő büntetésben. 

 

Az első világháborúban elesett katonákra emlékeztek Nagybecskereken 
2023. szeptember 24. – Vajma.info, PannonRTV 

A nagybecskereki Petőfi MME szervezésében emlékeztek meg az első világháborúban elesett 

katonákról, akik a katolikus temetőben nyugszanak. A nagybecskereki katolikus temetőben 

1914. szeptember 21-én helyezték örök nyugalomra az első elesett katonát. Jenovay Lajos, a 

Petőfi MME elnöke elmondta, hogy amikor 2021-ben méltó emlékhelyet avattak, úgy 

határoztak, hogy e dátum környékén minden évben a közösség tagjai leróják kegyeletüket a 

hősök emléke előtt. - Tisztelgünk azon hősök előtt, akik itt, jeltelen sírban nyugszanak, igaz, 

hogy a síremlékek már nincsenek itt, de a nevük nem veszett el a múlt homályában, és itt , ezen 

a kőtáblákba vésve maradnak meg az utókornak, hogy nemzedékeket emlékeztessenek arra, 

hogy mily nagy tettet hajtottak végre, mert a legnagyobbat, az életüket áldozták fel a haza 

oltárán - mondta Jenovay Lajos. 

 

Népdaltalálkozó Bajmokon 
2023. szeptember 24. - PannonRTV 

Népdaltalálkozót tartottak a bajmoki Dózsa György Magyar Művelődési Központban. Vajdaság 

több településéről és a magyarországi Lakitelekről is érkeztek fellépők. A helyi népdalkör 

mellett a többi között Pacsérról, Bácskossuthfalváról és Palicsról érkeztek népdalénekesek. A 

kórusoknál az is fontos, hogy gyorsan feltalálják magukat, ha valami váratlant tapasztalnak.   

Brezovszki Eszter, vezető, Szederinda népdalkör, Palics: „Először úgy volt, hogy katonadalokat 

fogunk előadni és egy Galga menti népdalt, de most látom, hogy szüreti dalok vannak felírva a 

műsorban, úgyhogy most gyorsan átalakulunk egy kicsit.”   
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Arcok üveg mögött 
2023. szeptember 23. – PannonRTV 

Tizenharmadik alkalommal tartották meg az Arcok üveg mögött – műfordítások vers- és 

prózamondó versenyét Bácsfeketehegyen a Vajdasági Magyar Versmondók Egyesülete 

szervezésében. A tanév első vers- és prózamondó találkozóján általános iskolásoktól 

egyetemistákig minden korosztály képviseltette magát.  Benépesült a bácsfeketehegyi Bányai 

János Emlékház nagyterme. Többek között az angol, a francia és a német irodalom nagyjainak 

verseit, prózáit hozta el harminchárom diák és egyetemista a megmérettetésre. 

 

Bemutatták a Magyarország-Szerbia határon átívelő kerékpárhálózat projektet 
2023. szeptember 22. – Vajma.info, PannonRTV 

EcoBikeNet, azaz a határon átívelő természetközeli kerékpárutak hálózatának együttes 

fejlesztése elnevezésű projektnek a zárókonferenciáját pénteken tartották a Tartományi 

Természetvédelmi Intézetben – tájékoztatott közleményében a tartományi kormány. Maga a 

projektum összértéke 353.735 euró, amely összegnek a 85 százalékát az Európai Unió 

biztosítja. A Magyarország-Szerbia Határon Átívelő Program keretében megvalósuló 

projektum fő hordozója a Tartományi Településrendezési és Környezetvédelmi Titkárság. A cél 

az, hogy a nemzetközi Eurovelo 11 kerékpárút átszelje a kontinenst. Norvégia legészakibb 

területeiről indul az út, végighalad 11 országon, köztük Szerbián, ahová Horgosnál lép be, majd 

a Tisza-mentén haladva jut el Belgrádba, és onnan megy tovább egészen Görögországig. 

 

MNT: 48 iskolában nyílhat 15 főnél kisebb létszámú magyar tannyelvű osztály 
2023. szeptember 22. – PannonRTV, Vajma.info 

Ülésezett a Magyar Nemzeti Tanács. Elfogadták a Magyar Nemzeti Tanács idei 

költségvetésének módosítását a tanács 8. rendes ülésén. Emellett az ülés 89 napirendi pontja 

között szerepelt a kis létszámú osztályok jóváhagyása, intézmények munka-, és pénzügyi 

beszámolói, és igazgatóválasztások is. A Magyar Nemzeti Tanács ülésén egyhangúlag 

elfogadták a tizenöt főnél kisebb létszámú magyar tannyelvű osztály megnyitását 48 

tanintézményben. Az MNT a kis létszámú tagozatok segítésével nemcsak az iskolákat 

támogatja, hanem a közösségek megmaradását és az itt élő emberek jövőbe vetett hitét is. 

 

Több mint 220-an kezdik meg tanulmányaikat a Szabadkai Műszaki Szakfőiskolán 
2023. szeptember 22. - PannonRTV 

Megtartották az ünnepélyes tanévnyitót. Kicsivel több mint 220 hallgató kezdi meg 

tanulmányait idén a Szabadkai Műszaki Szakfőiskolán. Továbbra is az informatika a 

legnépszerűbb szakirány, azonban a mechatronika és a gépészet is közkedvelt a hallgatók 

körében. Mára már teljesen megdőlt az a sztereotípia, hogy a műszaki irányultságú szakmákat, 

szakirányokat kizárólag a fiúk választják. A Szabadkai Műszaki Szakfőiskola ünnepélyes 

tanévnyitóján idén is szép számban voltak jelen fiatal hölgyek. A szabadkai Kadván Fruzsina 

mérnöki menedzsment szakon tanul majd. „Nemrég döntöttem el, hogy erre a pályára jövök. 

Előtte tanultam mást és most úgy döntöttem, hogy ezt is megpróbálom.” 
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Petőfi Sándort ábrázoló postai bélyeget adtak ki Szerbiában 
2023. szeptember 22. - PannonRTV 

Petőfi Sándor születésének 200. évfordulója alkalmából a magyar költőt ábrázoló bélyeget 

bocsátott ki a Szerbiai Posta. A bélyeg 130 dinárba kerül, ami pontosan a Magyarországra 

történő levélküldés költségének felel meg. A Boban Savić festőművész tervezte bélyeget a 

Magyar Szó Lapkiadó Kft., a Vajdasági Magyar Képző-, Kutató- és Kulturális Központ, a 

Magyar Szó Forum Nyomdája, és a Szerbiai Posta együttműködésében adták ki. A Petőfi 

Sándor arcképét ábrázoló bélyeg már megvásárolható Szerbiában. 

       
Csák János miniszter látogatása Nagydobronyban 
2023. szeptember 24. – Karpat.in.ua 

Csák János kulturális és innovációs miniszter szombaton ellátogatott az Irgalmas Samaritánus 

Református Gyermekotthonba is, valamint a Nagydobronyban található Egán Ede Szakképzési 

Centrumba és a Rákóczi-főiskola által működtetett Nagydobronyi Erdei Iskolába is. Csák János 

szombat délelőtt a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola tanévnyitó ünnepségére 

érkezett Beregszászba. Kárpátaljai tartózkodása alatt azonban több találkozón is részt vett civil 

és egyházi szervezetek, valamint a megye vezetőivel. 

 

A kárpátaljai magyarokról is tárgyalt Szijjártó Péter az orosz külügyminiszterrel 
2023. szeptember 23. – Magyar Nemzet, Origo.hu 

– Elmagyaráztam Lavrov miniszter úrnak, hogy Magyarország Ukrajna szomszédjaként 

rendkívül érdekelt abban, hogy minél hamarabb béke legyen. Magyar emberek halnak meg 

ebben a háborúban, tekintettel az Ukrajnában élő nemzeti kisebbségünkre, ezért Magyarország 

érdekelt a mielőbbi tűzszünetben és a háború lezárásában, mert mindannyian tudjuk, hogy 

minden újabb nap, amit háborúval töltünk, újabb áldozatokkal és újabb pusztítással jár – 

számolt be Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter az orosz sajtónak az orosz hivatali 

kollégájával, Szergej Lavrovval folytatott tárgyalásról. 

 

Néptáncpedagógusnak indult módszertani képzés Beregszászban 
2023. szeptember 24.  –Karpat.in.ua 

A Hagyományok Háza Hálózat – Kárpátalja immáron második alkalommal szervezte meg 

kezdő néptáncpedagógus módszertani képzését a kárpátaljai pedagógusok és a néptánc iránt 

érdeklődők számára. A program nagy népszerűségnek örvendett az előző ciklusban, mutatja 

ezt az egyre növekedő részvételi létszám is. A szervezők célja, hogy ezáltal is segítsék a háború 

miatt kialakult káderhiány pótlását a kárpátaljai településeken. 
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https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/petofi-sandort-abrazolo-postai-belyeget-adtak-ki-szerbiaban
https://life.karpat.in.ua/?p=162705&lang=hu
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Petőfi 200 – rajzverseny és zenés műsor a KMKSZ Nagydobronyi Alapszervezete 

és a Nagydobronyi Líceum szervezésében 
2023. szeptember 24.  –Karpat.in.ua 

A KMKSZ Nagydobronyi Alapszervezete és a Nagydobronyi Líceum közös szervezésében 

megemlékeztek Petőfi Sándor születésének 200. évfordulójáról. A Nagydobronyi Magyar 

Házban megtartott rendezvényen a helyi líceum és zeneiskola tanulói megzenésített Petőfi-

verseket adtak elő és felidézték a költő életének jelentősebb mozzanatait. A Nagydobronyi 

Líceumban rajzpályázatot hirdettek a Petőfi jubileum alkalmából 2 kategóriában az elemi 

osztályos és a felsős tanulók számára. A rendezvényen a díjnyertes rajzok alkotói oklevélben 

részesültek. Ennek a testvérpárnak minkét tagja. Viktória különdíjas lett, nővére pedig az első 

helyen végzett az elemi iskolások kategóriájában ezzel a rajzzal. Ez a vers nagyon népszerű volt 

a versenyzők körében. A harmincból hat rajz ebben a témában készült. 

 

„Tökéletlen jelen, tökéletes jövő” – új tanév kezdődött a Rákóczi-főiskolán 
2023. szeptember 23. – Kárpátalja.ma, Karpat.in.ua 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola (II. RF KMF) hagyományának megfelelően 

ebben az évben is a beregszászi református templomban nyitotta meg az új tanévet szeptember 

23-án. Idén 1086-an jelentkeztek az intézménybe, és 523 hallgató kezdhette meg 

szeptemberben az első évfolyamot. Az esemény Kárpátalja történelmi zászlóinak 

felvonultatásával kezdődött, melyeket tárogatószóra a főiskola kuruc kori viseletbe öltözött 

hallgatói vittek be a templomba. Ezt követően Taracközi Ferenc, a Beregszászi Református 

Egyházközség vezető lelkipásztora köszöntötte a résztvevőket Isten igéjével, Zsoltárok könyve 

kilencvenedik részével. 

 

Újraindította kárpátaljai szűrővizsgálatát a Katolikus Karitász 
2023. szeptember 22. – MTI, Kárpátalja.ma 

Hat évvel ezelőtt indította el a Katolikus Karitász a határon túli prevenciós szűrővizsgálatát. Az 

orvosmisszió "születésnapján" a szervezet újraindította kárpátaljai szűrővizsgálatát, az 

önkéntes orvosokból és medikusokból álló csoport pénteken indult Técsőre Budapestről, a 

Magyar Szentek templomától. Écsy Gábor, a Katolikus Karitász országos igazgatója a misszió 

indulása előtt tartott sajtótájékoztatóján felidézte: a szervezet hatodik éve működteti határon 

túli prevenciós szűrővizsgálatát, hogy azokon a határon túli, magyarlakta településeken is 

biztosítsák az orvosi szolgálatot, ahol az nem megoldott. Elmondta: Kárpátalján 21 településre 

jutottak már el, de az orosz-ukrán háború miatt egy ideig nem tudtak menni, most azonban 

ismét Kárpátaljára indul az orvoscsoport. Hozzátette: a misszió célja, hogy kiszűrjék a 

betegségeket, kezelésükhöz gyógyászati segédeszközöket biztosítsanak, vagy szükség esetén 

orvosi segítséget nyújtsanak. Emellett az anyaország 
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Erdélyi napok a Munkácsy Mihály Magyar Házban 
2023. szeptember 24.  –Karpat.in.ua 

Kortárs művészekkel és a Kárpátaljai Művészeti Akadémia hallgatóival telt meg az Erdélyi Béla 

Alkotóház udvara. A Munkácsy Mihály Magyar Ház által szervezett Erdélyi napok keretein 

belül szervezett plener résztvevői így méltatták Erdélyi Béla, híres kárpátaljai festőművész, a 

színek és a formák nagy mestere, a kárpátaljai képzőművészeti oktatás és a kárpátaljai 

festőiskola egyik megteremtője emlékét a szülői házban kialakított múzeumban. Az Erdélyi 

napok központi rendezvénye az Erdélyi család 3 generációja: Erdélyi Béla, Erdélyi János és 

László, valamint Villasek Rudolf és Tibor alkotásait bemutató tárlat megnyitója volt a 

Munkácsy Mihály Magyar Ház galériájában. 

 

Premier a beregszászi színházban: Brian Friel – Pogánytánc 
2023. szeptember 24.  –Karpat.in.ua 

„Öt nő, egy még nem férfi, egy majdnem férfi és egy már nem férfi tánca…” A Brian Friel 

drámája alapján színpadra vitt Pogánytánc (Tánc Lughnasa idején) című előadás premierjével 

nyitották meg a Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai Színház harmincadik évadát szeptember 

22-én. A bemutató előtt a színház zsúfolásig megtelt nagytermében helyet foglaló 

nézőközönséget Sin Edina, a Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai Színház megbízott igazgatója 

köszöntötte: „Szavakkal ki sem tudjuk fejezni, hogy mekkora öröm számunkra, hogy az elmúlt 

19 hónap fényében mi már sokadik alkalommal állhatunk itt új előadással, illetve régi 

előadások megelevenítésével az önök – remélhetőleg – örömére, megelégedésére.” 

szeretetét, törődését is el akarják vinni az országhatáron túl élőkhöz. 

 

Hittankönyveket hozott az MRSZ Kárpátaljára 
2023. szeptember 22. – Kárpátalja.ma 

A Magyar Református Szeretetszolgálat (MRSZ) több mint 4 ezer hittankönyvet és 

munkafüzetet juttatott Kárpátaljára az elmúlt időszakban. Az adományokat a Magyarországi 

Református Egyház Oktatási Szolgálatának kezdeményezésére gyűjtötték az anyaországi 

református gyülekezetek. Ezáltal az elmúlt években megmaradt és felhalmozódott 

hittankönyveket a gyűjtőpontokról Beregszászba szállították. 

 

Fennállásának 30. évfordulóját ünnepli a szarajevói Magyar Polgárok Egyesülete 
2023. szeptember 23. - PannonRTV 

A jubileumot több napos rendezvénysorozattal ünnepli a bosznia-hercegovinai magyar 

közösség. Pénteken Siflis Gordán Klára Magyarok a Miljacka partján – Irma asszony története 

című filmje az ünnepi eseménysorozat részeként került bemutatásra. Nagy érdeklődés övezte 

a helyi magyar közösséget bemutató dokumentumfilmet. Az eseményen az is kiderült, hogy a 

Szarajevóban élő magyar közösség tagjai közül sokan rendelkeznek vajdasági gyökerekkel. 

Szabó-Mehić Kornélia, tag, Magyar Polgárok Egyesülete, Szarajevó, Bosznia-Hercegovina: „A 
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magyar egyesület a második otthonunk. Amikor összejövünk, magyarul beszélünk, ez nagyon 

sokat jelent számunkra. A lányunk is beszél magyarul, ő itt született, de arra törekedtem, hogy 

az első naptól kezdve mind a két nyelvet elsajátítsa, és nem csak a nyelvet, a kultúrát is, mert 

ahogy Irma is mondta, nem nehéz Szarajevóban magyarnak lenni.” 

 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. szeptember 22. – Kossuth Rádió 

 

Ha veszélyben érezzük azokat a sarokköveket, amelyekre épül a társadalom, meg kell szólalni. 

Akkor is, ha éppen kampány van, mondta a Keresztény Európa elnevezésű közéleti fórum 

szervezője, Karaffa Attila, a Pazmaneum Polgári Társulás elnöke. A dunaszedahelyi fórum fő 

szónoka volt, Gál Kinga európai parlamenti képviselő, a Fidesz alelnöke. 

 

A román-magyar határhoz közel fekvő Szalárd község az egyik legvirágzóbb település a 

Partiumban. Az utóbbi években több mint 100 fiatal pár költözött Szalárdra, ahol az 

önkormányzat vezetősége alig győzi építeni az iskolákat, óvodákat, napköziket. A térséget 

szeretnék bevonni a turistaforgalomba is.  

 

Kolozsvártól 12 km-re fekszik Magyarlóna, a falu valamivel több mind 2000 lakosának fele 

magyar. A Magyarlónai napok rendezvény arról is szól, hogy lehet megtartani az egészséges 

egyensúlyt, hogy mindenki jól, és otthon érezze magát. 

 

20. alkalommal rendezték meg az Igazfalvi Napokat a felső Bega-menti falu református 

templomát körülvevő parkban. A változatos programban a legkedveltebb az Aranykanál 

főzőverseny, de talán legfontosabb része a találkozás a magyarországi testvértelepülések 

küldöttségeivel – mondta el, a többi között, Ihász János polgármester. 

 

A romániai magyarság fesztiváljai sorában, a Szent Mihály Napok igen előkelő helyet foglalnak 

el. Idén már 27. alkalommal szervezik, és a kezdeni egy-két napos rendezvény ma már 

egyhetesre bővült. Az elmúlt évtizedben mindez a helyi fiatalok feladata lett, amiről Sipos 

Emese, a Hétfalusi Magyar ifjúsági Klub elnöke beszélt.  

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Furuzs mányi, Samu mápó és Inke, az unoka bejárják a barcasági 10 csángó falu, bemutatva a 

vidék történelmét, látnivalóit, szokásait. A Szent Mihály Napok keretében vetítették a Barcaság 

gyerekeknek című animációt is. Kassay Rékával, a kolozsvári animációs stúdió vezetője arról 

beszélt, hogy milyen kihívást jelentett egy más régió népviseletét, szókásait megjeleníteni. 

 

Dráma van a nagyszínpadon, a kiállítóteremben, kocsmaszínházzá alakult a próbateremben, a 

székelyudvarhelyi Művelődési Ház minden szegletében. Ez a hét a városban a a DráMA 

fesztiválról szól. A Tomcsa Sándor Színház 14. alkalommal szervezte meg a kortárs magyar és 

román darabok seregszemléjét. Idén az Otthon vagy! mottó adja az előadások fő témáját. 

 

Határok nélkül 

2023. szeptember 23. – Kossuth Rádió 

 

Eötvös Lorándot a tudománytörténet a legkiválóbb fizikusok között tartja számon. A súlyos és 

tehetetlen tömeg ekvivalenciájának nagy pontosságú igazolása az általános relativitáselmélet 

egyik legfontosabb kísérleti bizonyítéka. De a legtöbben - talán gyakorlati haszna, az 

olajkutatásban betöltött több évtizedes nélkülözhetetlen szerepe miatt - az Eötvös-ingát 

ismerik. 1900-ban a párizsi világkiállításon bemutatta az ingát, mely nagydíjat nyert. Az Eötvös 

Loránd születése 175. évfordulója alkalmából meghirdetett emlékév főrendezvényét szerda 

délelőtt tartották a Magyar Tudományos Akadémián. Ezzel egy időben Aradon megkoszorúzták 

a tudós emléktábláját, amelyet 2010-ben helyeztek el a Csiky Gergely Főgimnázium 

előcsarnokában 

 

120 éve született báró Kemény János, az erdélyi kultúrtörténet egyik jeles személyisége: a 

marosvécsi Helikon irodalmi találkozók szervezője, színházalapító és mecénás. Az évforduló 

alkalmából a marosvásárhelyi Teleki Tékában kiállítással és könyvbemutatóval egybekötött 

emlékestet tartottak, a sepsiszentgyörgyi Liszt Intézet és a Kriterion Kiadó szervezésében. 

 

Vajdaságban az utóbbi időkben létrejött kis kiadók, évi 8-10 címszóval megsínylik a gazdasági 

nehézségeket. Azt, hogy a vásárlók legelőször a kulturális kiadásokat fogják vissza. Két 

délvidéki kiadó képviselője, Kovács Jolánka, a nagybecskereki Sziveri János Művészeti Színpad 

elnöke és Beszédes István, a zentai zEtna Egyesület elnöke beszélt a nehézségekről.   

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Márton Áron erdélyi püspök boldoggá avatási eljárásban igen fontos szerepet tölt be a szellemi 

hagyaték feldolgozása. Gondolatait, szentbeszédeit, írásait 28 kötetben jelentette meg a 

hagyaték gondozója, Marton József nagyprépost, teológiai tanár. Emellett egy három kötetes 

kronológia, számos életrajzi könyv és tanulmány segít megismerni a nagy erdélyi püspök életét 

és munkásságát. Marton József Márton Áron ortodox és görög-katolikus egyházhoz való 

viszonyulásáról tartott előadást az idei csíkszendomokosi megemlékezésen. 

 

Kárpát-medence 

2023. szeptember 24. – M1 

 

Hagyományőrző családi nap Érsekkétyen   

Nemzetiszínű szalagokkal feldíszített traktorok és lovaskocsi – rajtuk népviseletbe öltözött 

felnőttek, gyerekek, mögöttük hosszú sorban zenészek, néptáncosok, énekesek. Vidám 

felvonulással kezdődött a felvidéki Érsekkétyen a „Nyisd ki rózsám, nyisd ki csikorgó kapudat” 

elnevezésű hagyományőrző nap, melyet immár hetedik éve minden ősszel megrendeznek. A 

településen a lakosság 82 százaléka magyar nemzetiségű. Református hitüket, és 

hagyományaikat is hűen őrzik a kétyiek, a helyi szervezetek aktivitásának köszönhetően pedig 

egész évben számos rendezvény teszi élővé a közösséget. 

 

István, a király iskolába megy 

A Gyimesfelsőlokon élő Antal Zalán és testvére, Viola - úgy is mondhatnánk,- idén kétszer 

indult iskolába. Szeptember első vasárnapján ugyanis szereplők voltak az István, a király 

iskolába megy előadásban, amit a felvidéki Borsi község felújított Rákóczi várkastélyában 

tartottak. Zalán, István szerepét, Viola, a nagyobbik testvér pedig Réka szerepét játszotta. 

Onnan hazatérve, kezdhették is az új tanévet a helyi Domokos Pál Péter Általános Iskolában. 

 

Fehér Kálmán falugazdász és családja Délvidéken 

Délvidék egyik Tisza-menti falujában, Bácsföldváron él a Fehér házaspár, akik magyarként 

büszkén ápolják a népi hagyományokat, a magyar kultúrát pedig nap mint nap életben tartják. 

Fehér Kálmán falugazdászként tevékenykedik, emellett gyümölcstermesztéssel is foglalkozik. 

Három éve keltek egybe feleségével, Elizával, azóta két gyermekük született. 

 

Mezei Imre makettkészítő, Gyergyóditró 

A Gyergyóditrón élő Mezei Imre épp a jászvásári kultúrpalota makettjét mutatja, jelenleg 

ennek megépítésével foglalkozik. Imre gyermekkorától szeret alkotni, előbb kis szekeret, majd 

faházikókat épített magának. A makett-készítéssel pár éve foglalkozó fiatalember az 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/
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építőiparban kőművesként és ácsként dolgozik, a makett egyfajta hobbi, álmainak valóra 

váltása. Az első alkotása a ditróiak büszkesége, kincse, a Jézus Szent Szíve római katolikus 

templom makettje, amely egyben az udvar első számú dísze is. 


